

NOWY ŁAD W PRAKTYCE

Jak Nowy Ład przełoży się
na różne formy rozliczeń?



DRUGA ODSŁONA NOWEGO ŁADU

1 października 2021 r.
została uchwalona przez
Sejm ustawa zawierająca
zmiany podatkowe.
W porównaniu do
pierwotnego projektu
zaszły liczne zmiany.



- KLUCZOWE ZMIANY
PODATKOWE
- CO OZNACZA NOWY ŁAD
DLA BRANŻY IT
- RYCZAŁT
CZY IP BOX?
- WYSOKOŚĆ SKŁADEK
ZDROWOTNYCH DLA
RÓŻNYCH FORM ROZLICZEŃ
- OBOWIĄZKI WYNIKAJĄCE
Z NOWEGO ŁADU

WZROST KWOTY WOLNEJ OD PODATKU DO 30 TYS. ZŁ.

Oznacza to brak opodatkowania podatkiem dochodowym osób zarabiających na poziomie minimalnego wynagrodzenia.



Nowa kwota wolna będzie dostępna dla wszystkich podatników PIT, bez względu na poziom ich dochodów.

WYŻSZY PRÓG PODATKOWY

Podniesiony będzie próg podatkowy z 85 tys. do 120 tys. zł. Stawka 32% będzie dotyczyć tylko dochodów uzyskanych powyżej 120 tys. zł.

ROZSZERZONO ULGĘ DLA KASY ŚREDNIEJ ...

...na przedsiębiorców, którzy rozliczają się na zasadach ogólnych (tj. wg skali podatkowej PIT). Wprowadzono zwolnienie z PIT dla rodziców co najmniej czwórki dzieci, którzy zarabiają do 85 528 zł.



EMERYTURA BEZ PODATKU DO 2,5 TYS.

Podwyższenie kwoty wolnej od PIT oznaczać będzie m.in., że od emerytury i renty do 2500 zł miesięcznie nie będzie odprowadzany podatek dochodowy, a to oznacza powiększenie tych świadczeń o kwotę podatku.

Z kolei emeryci i renciści o wyższych świadczeniach zapłacą podatek od kwoty przekraczającej 2,5 tys. zł.

DODATKOWO ZMIANY W NAJMIE PRYWATNYM

W roku 2022 jedyną formą opodatkowania **najmu prywatnego** będzie ryczałt od przychodów ewidencjonowanych – jednak wprowadzono zmianę dzięki której podatnicy osiągający przychody z najmu prywatnego będą mogli przez kolejny rok, tj. do końca 2022 r. amortyzować budynki i lokale mieszkalne – nabyte lub wybudowane do końca 2021 r.



OBNIŻKA STAWEK RYCZAŁTU M.IN. DLA LEKARZY I ZAWODÓW IT

GRUPA ZAWODÓW IT

Przychody ze świadczenia usług architektonicznych i inżynierskich, usług badań i analiz technicznych oraz w zakresie specjalistycznego projektowania – w tym głównie dla specjalistów z branży programowania – będą opodatkowane **stawką 12%**.

GRUPA LEKARZY I FIZJOTERAPEUTÓW

Przychody osiągnięte ze świadczenia usług w zakresie opieki zdrowotnej, m.in. dla fizjoterapeutów i lekarzy, opodatkowane będą według jednej, **14% stawki ryczału** niezależnie od tego czy świadczone będą osobiście czy też z pomocą osób zatrudnionych.

AKTUALNIE...

...przychody te mogą być opodatkowane według dwóch stawek ryczału, tj. 17%, jeżeli osiągnięte są w ramach wolnych zawodów, czyli osobiście, bez zatrudniania innych osób, oraz 15%, jeżeli nie są osiągnięte są w ramach wolnych zawodów, czyli z pomocą osób zatrudnionych.



NOWE ZASADY OBLICZANIA SKŁADEK ZUS

Zmieniono zasady obliczania zapłaconej składki zdrowotnej. Ostatecznie rozliczający się podatkiem liniowym będą płacić składkę zdrowotną w wysokości 4,9 proc. dochodów, ale nie mniej niż 270 zł (kwota jest uzależniona od minimalnego wynagrodzenia).

Także osoby płacące podatek według karty podatkowej będą płacić składkę liczoną od minimalnego wynagrodzenia, a więc będzie ona wynosić 270 zł. Z kolei dla osób rozliczających się podatkiem zryczałtowanym zostaną ustawione progi:

ROCZNE PRZYCHODY	WYSOKOŚĆ STAWKI ZDROWOTNEJ	WYSOKOŚĆ MIESIĘCZNEJ SKŁADKI ZDROWOTNEJ
do 60 tys. zł	9%	305,56 Zł
60-300 tys. zł	od 100% przeciętnego wynagrodzenia	509,27 Zł
pow. 300 tys. zł	od 180% przeciętnego wynagrodzenia	916,68 Zł



CO OZNACZA NOWY ŁAD DLA BRANŻY IT

Jeśli Polski Ład wejdzie w życie, podatnicy, którzy wybiorą ryczałt, będą opłacać składkę zdrowotną od podstawy, którą będzie przeciętne wynagrodzenie za pracę.

Składka zdrowotna nie będzie uzależniona od faktycznych dochodów/przychodów podatnika. Kolejną zachętą, którą szykuje ustawodawca, jest obniżenie stawek ryczałtu dla niektórych branż.



Współpracując z byłym pracodawcą, z opodatkowania ryczałtem można skorzystać dopiero po dwóch latach. Takiego ograniczenia nie ma, jeśli podejmuje się współpracę z innym podmiotem. Wybierając ryczałt programista nie będzie mógł skorzystać z ulgi IP BOX.

Niższym ryczałtem będą objęci podatnicy, którzy świadczą m.in. usługi związane z doradztwem w zakresie sprzętu komputerowego, związanych z oprogramowaniem, zarządzaniem siecią i systemami informatycznymi - **stawka ryczałtu będzie wynosić 12% (obecnie 15%).**



RYCZAŁT CZY IP BOX?

Decydując się na IP Box trzeba mieć na uwadze zarówno generowane koszty uzyskania przychodu jak i to, jak duża część wytwarzanych przez nas produktów oraz usług podlega pod prawo własności intelektualnej i może zostać objęta preferencyjnym opodatkowaniem w ramach IP BOX.

IP BOX TO...

Preferencyjne opodatkowanie dochodów uzyskiwanych ze sprzedaży produktów lub usług wytwarzanych w oparciu o prawo własności intelektualnej.

Rozwiązanie ma służyć zwiększeniu atrakcyjności prowadzenia w Polsce działalności badawczo-rozwojowej. Ma zachęcać przedsiębiorców do odważniejszego szukania potencjału biznesowego w prawach własności intelektualnej.



ZATRUDNIONYCH NA UMOWIE O PRACĘ - ULGA DLA KLASY ŚREDNIEJ

Osoby zatrudnione na umowę o pracę lub świadczące pracę w ramach umowy zlecenia od stycznia 2022 r. zostaną obciążone 9% składką zdrowotną. Składka zdrowotna nie będzie jak dotąd odliczana. Stąd niektóre osoby odczują ciężar dodatkowej daniny.



Dla zarabiających w przedziale 5,7-11,1 tys. zł brutto zmiana ma być nieodczuwalna z uwagi na nową ulgę, tzw. ulgę dla klasy średniej.



ZATRUDNIONYCH NA UMOWIE O PRACĘ

- ULGA DLA KLASY ŚREDNIEJ

Symulacja zarobków na umowie o pracę po wprowadzeniu ulgi dla klasy średniej

Ulga dla klasy średniej - przychód od 5 701 do 11 141 zł miesięcznie

	Miesiąc	przychód: od 5 701 do 8 549 zł		przychód: od 8 549 do 11 141 zł	
		styczeń 2021 r.	styczeń 2022 r.	styczeń 2021 r.	styczeń 2022 r.
1	Wynagrodzenie za pracę	4 000,00 zł	4 000,00 zł	6 000,00 zł	6 000,00 zł
2	Podstawa składek E-R, Ch	4 000,00 zł	4 000,00 zł	6 000,00 zł	6 000,00 zł
3	Skł. E	390,40 zł	390,40 zł	585,60 zł	585,60 zł
4	Skł. R	60,00 zł	60,00 zł	90,00 zł	90,00 zł
5	Skł. Ch	98,00 zł	98,00 zł	147,00 zł	147,00 zł
6	Suma składek pracownika	548,40 zł	548,40 zł	822,60 zł	822,60 zł
7	Podstawa ubezpieczenia zdrowotnego	3 451,60 zł	3 451,60 zł	5 177,40 zł	5 177,40 zł
8	Skł. zdrowotna 9%	310,64 zł	310,64 zł	465,97 zł	465,97 zł
9	Skł. zdrowotna 7,75%	267,50 zł	brak	401,25 zł	brak
10	KUP	250,00 zł	250,00 zł	250,00 zł	250,00 zł
11	Ulga dla pracownika	brak	brak	119,41 zł	brak
12	Podstawa opodatkowania zaokrąglona do 1 zł	3 202,00 zł	3 202,00 zł	4 927,00 zł	4 808,00 zł
13	Ulga podatkowa PIT-2 (kwota zmniejszająca)	43,76 zł	425,00 zł	43,76 zł	425,00 zł
14	Stawka PIT	17%	17%	17%	17%
15	Zaliczka na PIT	500,58 zł	119,34 zł	793,83 zł	392,36 zł
16	Zaliczka do US zaokrąglona do 1 zł	233,00 zł	119,00 zł	393,00 zł	392,00 zł
17	Do wypłaty	2 907,96 zł	3 021,96 zł	4 318,43 zł	4 319,43 zł



PRZEDSIĘBIORCY OPODATKOWANEGO NA ZASADACH OGÓLNYCH

- Przedsiębiorca rozliczający się na zasadach ogólnych zapłaci 9% składkę zdrowotną podobnie jak osoby pracujące na umowę o pracę i zatrudnione na umowach zlecenia.
- Osoby rozliczające się na zasadach ogólnych skorzystają z wyższej kwoty wolnej od podatku, która zostanie podniesiona z obecnych 3089 zł do 30.000 zł i podwyższonego pierwszego progu podatkowego, który będzie wynosił od stycznia 2022 r. 120 000 zł.



JAK BĘDZIE WYGLĄDAĆ SKŁADKA ZDROWOTNA DLA

OSÓB OPODATKOWANYCH PODATKIEM LINIOWYM

Nadal nie ma możliwości odliczenia ulgi na dzieci i rozliczeń z małżonkiem.

- Dla podatników rozliczających się liniowo minimalna kwota składki zdrowotnej wyniesie 270 zł – ta kwota będzie też obowiązywać rozliczających się według karty podatkowej.
- Podatnicy, którzy rozliczają się na zasadach ogólnych nadal będą płacić składkę zdrowotną w wysokości 9%.
- Dla podatników rozliczających się liniowo składka zdrowotna wyniesie 4,9% od dochodu, zamiast pierwotnie zapowiadanych 9%, ale z zastrzeżeniem, że nie może być niższa niż 9% minimalnego wynagrodzenia.



OBOWIĄZKI WYNIKAJĄCE Z NOWEGO ŁADU

NOWY TERMIN OPŁACANIA SKŁADKI ZDROWOTNEJ

Do tej pory obowiązywało kilka terminów, w zależności od rodzaju prowadzonej działalności gospodarczej. Polski Ład wprowadza jeden termin dla wszystkich podatników, oznacza to, że przedsiębiorcy będą musieli zapłacić składkę zdrowotną do 20 dnia każdego miesiąca.

BRAK MOŻLIWOŚCI ODLICZENIA SKŁADKI ZDROWOTNEJ

Jednoosobowe działalności gospodarcze będą zobligowane do comiesięcznego składania deklaracji w ZUS.

W ramach Nowego Ładu z 15 tys. do 8 tys. obniżono limit transakcji gotówkowych między przedsiębiorcami.





RITS PROFESSIONAL SERVICES SP. Z O.O.

contact@rits.center

www.rits.center

Copyright © 2021 RITS Professional Services s. z o.o.
| All rights reserved

